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вълната за реновиране са 
от огромно значение за 
строителния сектор, но и 
за местните власти и соб-
ствениците на имоти. 

Важен елемент на Зе
лената сделка за Бълга
рия и други страни член
ки на ЕС, зависими от из
копаемите горива и осо
бено въглищата, е Меха
низмът за справедлив 
преход, който има амби
цията да подкрепи райо
ните в преход към зелени. 
решения. Двата компо
нента на Механизма 
Фондът за справедлив 
преход и Механизмът за 
общински кредити, са с 
ясни цели и дават въз
можност за премерени, 
балансирани решения за 
технологични промени, 
социална сигурност и 
гъвкави инвестиции на 
местните власти. 

В координация с На
ционалния план за въз
становяване и устойчи
вост, плановете на райо
ните в преход биха могли 
да гарантират плавен зе
лен преход за регионите в 
България. Необходимо е 
управленско усилие, не
обходими са ясни посла
ния към работещите в 
минната индустрия и топ
лоелектрическите цен-

·трали, необходимо е уп
равленско самочувствие
и визия. Само при тези ус
ловия Механизмът за
справедлив преход ще
изиграе своята роля в об
щия контекст на Зелена
та сделка.·

Най-новата и на -пръв
поглед неясна инициати
ва на ЕК за реализация на
Зелената сделка е Нови
ят европейски Баухаус.
Това е инициатива, която
има амбицията да допри
несе за промяната на сре
дата на живот на европей
ските граждани, в съот
ветствие с тяхната загри
женост за изменението
на климата, щадящото
използване на природни
те ресурси, кръговата
икономика, опазването
на биологичното разно
образие.

БИОРАЗНООБРАЗИЕ,
ОТ ФЕРМАТА ДО 

ТРАПЕЗАТА 

В центъра на европей
ския Зелен пакт са Стра
тегията за Биоразнообра
зието и Стратегията "От 
фермата до трапезата", 
както и финансови ин
струменти, които да пос
лужат за плавния преход. 
Разбира се, непосредстве
но свързана със Зеления 
пакт е и Общата селскос-
топанска политика 
(ОСП). 

Стратегията за биоло
гичното разнообразие за 
периода до 2030 г. цели 
засилване на устойчивос-

тта на Европа чрез спи
ране на загубата на био
логично разнообразие и 
изграждане на здравос
ловна и устойчива храни
телна система. Стратеги
ята предлага да се опре
делят обвързващи цели за 
възстановяване на увре
дените екосистеми, да се 
подобри здравето на за
щитените местообитания 
и видове в ЕС, да се вър
нат опрашителите в земе
делските земи, да се на
мали замърсяването, да 
се озеленят наIIШТе гра
дове, да се подобри био
логичното земеделие и 
състоянието на европей
ските гори. 

Амбицията за уско
рен преход към устойчи
ва хранителна система е 
част от стратегията "От 
фермата до трапезата" и 
цели да гарантира неут
рално или положително 
въздействие върху окол
ната среда и да спомог
не за смекчаване на из
менението на климата и 
адаптиране към негово
то въздействие. В допъл
нени е, предвидените 
мерки следва ца предот
вратяват загубата на би
оразнообразие и да га
рантират продоволстве
ната сигурност и общес
твеното здраве. За Бъл
гария е от съществена 
важност постигането на 
баланс между отделните 
стълбове на устойчивос
тта - екологичен, иконо
мически и социален. 
Всички предприети 
действия трябва да след
ват и идеята за повиша
ване на доходите на зе
меделските производи
тели, гарантиране на 
продоволствената сигур
ност и предоставяне на 
нужната подкрепа за 
секторите и хората, кои
то трябва да направят 

-значителни инвестиции
за постигане на желания
зелен преход. Искаме да

. се гарантира, че страте
гиите няма да създадат
допълнителни тежести
за земеделските произ
водители, нито да дове
дат до намаляване на зе
меделското производ
ство в ЕС, което от своя
страна би увеличило на
шата зависимост от тре
ти страни.

Трябва да се подчертае
и ключовата роля на
ОСП за защитата и на
сърчаването на биоло
гичното разнообразие на
земеделските земи. Пос
тигането на целите неми
нуемо изисква значител
ни инвестиции на ниво зе
меделско стопанство, ко
ето може да се окаже не
посилно за малките про
изводители. Пример за
това е достъпът до модер
ни технологии и дигита
лизацията на стопанства-

та. Това налага осигуря
ването на адекватен дос
тъп до финансиране. Не
обходимо е да се .насър
чат научните изследва
ния и да се развиват диги
тализацията и иновации
те. 

Устойчивото управле
ние на водните ресурси 
изисква да се предоставят 
повече ВЪЗМОЖIЮСТИ за 

подкрепа за изграждане 
на ефективни и ефикасни 
напоителни системи. От
говорността за постигане 
на целите налага тя да бъ
де споделена между всич
ки участници във верига
та на производство и дос
тавка на храни, а не да бъ
де съсредоточена пре
димно върху земеделски
те производители. 

Извеждането на чис
тите храни като приори
тет налага по-голяма под
крепа за биоземеделието. 
Специално внимание 
следва да се обърне на 
достъпността на храните. 
Увеличаването на произ.:. 
водителните разходи не
минуемо ще се отрази 
върху цената на крайния 
продукт. 

В този процес е нужно 
да се отчетат и специфи
ките на държавите по от
ношение на етикетf{ране 
и да се избегне налагане
то на модел, който ще · 
постави традиционни на
ционални продукти в по
неблагоприятна позиция. 
Н)?КНО е да се наблегне на 
мерки за ограничаване 
разхищението на храни и 
хранителни продукти по 
цялата верига за произ
водство, доставка и пот
ребление. 

Националните страте
гически планове по ОСП 
трябва да осигурят адек
ватна финансова подкре
па и стимули за насърча
ване на нови устойчиви 
бизнес модели за земеде
лие и традиционно произ
водство на храни, вклю
чително чрез насърчава
не на къси вериги на дос
тавки и производство на 
качествени храни. Фи
нансовата подкрепа по 
ОСП е от решаващо зна
чение за земеделските 
производители, за да мо
гат да отговорят на нарас
тващите екологични 
стандарти, но няма да бъ
дат достатъчни, за да мо-· 
гат земеделските произ
водители да постигнат це
лите, заложени в двете 
стратегии. Необходимо е 
те да са придружени от 
допълнителни, адекват
ни, мерки и средства за 
подкрепа. 

/със съкращения/ 

Какво ще промени 
Зелената сделка в 
икономиката - четете 
в следващия брой 

напре�ението в Черно море 

Проф.Стоянов, 
според Вас нарушение 
на международния 
ПРОТОКОЛ ЛИ беше СИ· 
туацията при срещата 
на Ердоrан с предста
вителите на ЕС? 

- Само припомням
за вашите читатели 
�ой кой е в момента в 
европейските институ
ции. Председател на 
Европейския парла
мент - Давид-Мария 
Сасоли, избран от чле
новете на ЕП, Предсе
дател на Еврокомиси
ята - Урсула фон дер 
Лайен, назначена от 
държавните или прави
телствените ръководи
тели на страните от ЕС 
с одобрението на ЕП, 
Председател на Евро
пейския съвет - Шарл 
Миmел, назначен от 
държавните или прави
телствените ръководи
тели на страните от 
ЕС. В този смисъл най
високо би трябвало да 
стои Председателят на 
ЕП, а след него предсе
дателите на ЕК и ЕС. 

Според мен изклю
чително странната си
туация стана възможна 
поради факта, че двама 
от висшите европейски 
чиновници по едно и 
също време реализира
ха тази визита, явно "в 

. екип". Представете си 
само българският пре
зидент и министър
председателят да си ор
ганизират среща с ня
кой свой колега еднов
ременно. В официална 
позиция на външно ми
нистерство на Турция 
министър Чавуmоглу 
заяви, че всичко, свър
зано с протокола на 
срещата, е било над-· 
лежно и предварител
но уговорено. Ако това 
е така, проблем няма -
мястото на председате
ля на Еврокомисията 
бе разположено срещу 
министъра на външни
те работи и първи дип
ломат на Турция Мев
л ют Чавушоглу. В 
крайна сметка осигуре
н и места имаше за 

всички. 

- Ако не е само прото
колна rрешка, какво би 
моrло да означава това? 

- След срещата има
ше официална позиция 
от страна на домакини
те. Според тях проблем 
нямаше. От своя страна 
Шарл Миmел писа във 
Фейсбук нещо по въпро
са, като се опита �а прех
върли "вината" на тур
ската страна, след което 
даде интервю, че, цити
рам "Ене мога да спя 
след случилото се с Ур
сула фон дер Лайен". За 
мен Фейсбук не е място
то, най-вече при възник
нала "ситуация". Далеч 
съм от мисълта, че има 
явна проява на незачи
тане на висш европейски 
дипломат и то само по
ради факта, че е жена. 

· Каква би трябвало
да бъде реакцията на 
ШарлМишел? 

- Реакциите· в дипло
мацията по време на сре
щи не могат да бъдат 
крайно емоционални 
или,в случая,продикту
вани от някакъв вид "ка
валерство", например. В 
дипломатическите сре
ди дамите са равни с мъ
жете. Другото би било 
сексизъм. 

Ако е сигурен в про
токола и е забелязал 
пропуск, Миmел трябва
ше веднага да реагира 
като повика деликатно 
свой асистент и му даде 
разпореждане какво е 
изискването му на мяс
то. И докато нещата се 
изяснят, най-малкото от 
възпитание, просто да 
отстъпи стола си на г-жа 
фон дер Лайен. 

· Ще обтеrне ли това
допълнително отноше
нията между ЕС и Тур
ция, или напрежението 
ескалира излишно? 

- Създаде се абсолют
но излишно напрежение 

и то в контекста най-ве
че на любопитното ме
дийно. Далеч по-важни 
бяха други събития на 
международното поле 
в последните няколко 
дни - зачестилите прих
ващания на руски само
лети в близост до въз
душното пространство 
на НАТО, сигналите 
след срещата на 
Реджеп Тайип Ердоган 
с украинския прези
дент Володимир Зелен
ски, влизането на аме
рикански бойни кораби 
в Черно море и послед
валите руски реакции и 
т.н. 

- Чии експерти по
комуникации и прото
кол сrрешиха в случая? 

- Всичко зависи от
предварителните дого
воркц. Ако е имало та
кива, някой не казва ис
тината, ако е нямало -
грешки стават. В край
на см-етка от нивото на 
заеманата позиция мо
же да се реагира, като 
се помолят медиите да 
изчакат формалното 
уреждане на възникнал 
проблем и всичко да 
стартира отначало. Да 
не забравяме все пак, 
че въпреки обученията, 
екипите, съветниците и 
най-висшите политици 
си остават хора. 

· Може ли да комен
тирате комуникациите 
между политическите 
сили преди и след из
борите? 

- Това е дълъг разго
вор с акцент тоталната 
абдикация от задължи
телната, особено по 
време на предизборна 
ситуация, динамична 
политическа комуни
кация. Преди, по време 
и след изборите за бъл
гарски парламент през 
април 2021 нищо не бе 
така както се полага да 
бъде. 


